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ACTA PLE NÚM. 4/99 
 
 
SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA CELEBRADA PER L'AJUNTAMENT PLE, EN 
PRIMERA CONVOCATÒRIA, EL DIA 16 D’ABRIL DE 1999. 
 
 
 
 A la ciutat de Cornellà de Llobregat, quan són les dinou hores del 
dia setze d’abril de mil nou-cents noranta-nou, es reuneixen a la sala de 
sessions d'aquest Ajuntament, prèvia convocatòria en regla, els membres 
integrants de l'Ajuntament Ple que a continuació es relacionen, en sessió 
extraordinària i primera convocatòria, sota la Presidència del senyor Alcalde, i 
assistits per mi, la Secretària General. 
 
 
 
ASSISTENTS 
 
 
Alcalde 
 
Sr.  José Montilla Aguilera 
 
 
Primer Tinent d'Alcalde 
 
Sr.  Antonio Martínez Flor 
 
 
Tinents d'Alcalde 
 
Sr.  Vicenç Badenes i Teixidó 
Sr.  Antonio Balmón Arévalo 
Sr.  Ramon Salabert Parramon 
 
 
Regidores/dors 
 
Sr.  Ramon Blanco i Lorenzo 
Sr.  Antonio Bouso Varela 
Sr.  Antoni Cortada i Valls 
Sra. Mª Isabel Espinosa Fernández 
Sr.  Sergi Fernández Mesa 
Sr.  Ignacio Flórez Barrón 
Sr.  Juan Antonio García Díaz 
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Sra. Cristina Gasull Martínez 
Sr.  Ciriaco Hidalgo Salgado 
Sra. Judith Ibàñez Vives 
Sr.  Miguel López Sánchez 
Sr.  Perfecto Madrid Olmos 
Sr.  José Luis Morlanes Galindo 
Sra. Glòria Récio Díaz  
Sr.  Ignasi Riera i Gassiot 
Sra. Carmen Romero López 
Sr.  Amador Rosas Outes 
Sr.  Francisco Sánchez Granada 
Sr.  Gabriel Serrano Sánchez 
 
 
Secretària General 
 
Sra. Carmen Alonso Higuera 
 
 
Excusen la seva absència 
 
Sr.  Frederic Prieto i Caballé 
Sr.  Joan R. Sagalés Guillamón 
 
 
 
 Per l’Alcaldia-Presidència es declara oberta la sessió, i es passa a 
despatxar l’assumpte que figura a l’ordre del dia i que és el seguent: 
 
 
MOCIÓ DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS 
 
 
 Punt únic.- Declaració institucional de l’Ajuntament de 
Cornellà de Llobregat sobre la commemoració dels 20 anys d’Ajuntaments 
Democràtics. 
 
 En primer lloc pren la paraula el Sr. Alcalde-President, José 
Montilla Aguilera, per donar la benvinguda a tots els Regidors i Regidores 
presents, tant d'aquesta legislatura com als Regidors/res d'aquests últims 20 
anys que assisteixen a la sessió, manifestant que la Junta de Portaveus, 
conjuntament, ha elaborat una declaració institucional de l'Ajuntament de 
Cornellà de Llobregat, sobre la commemoració dels 20 anys d'ajuntaments 
democràtics, que llegeix als presents i que, literalment diu el següent: 
 
 
 “Fa vint anys que els ciutadans i ciutadanes de Cornellà, a l’igual 
que els ciutadans i ciutadanes de tot Catalunya i de l’Estat, van escollir el 
primer Ajuntament democràtic de l’era postfranquista. 
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 Al llarg d’aquests vint anys, els ajuntaments poden presentar un 
balanç extraordinari de govern, tant pel que fa a l’acció de servei als nostres 
ciutadans, com per la forma com s’ha portat a terme aquesta acció; és a dir, 
l’exercici d’una democràcia local caracteritzada per la participació i la 
proximitat a les necessitats ciutadanes. 
 
 Aquestes circumstàncies i la millora inqüestionable de la qualitat de 
vida als nostres municipis fan que el vintè aniversari dels ajuntaments 
democràtics sigui un  bon motiu per a l’orgull legítim del municipalisme i per 
manifestar el compromís dels ajuntaments de mantenir la mateixa il·lusió i el 
mateix esperit de servei amb què varen prendre possessió de les seves 
responsabilitats l’abril del 1979. 
 
 Al llarg d’aquests vint anys, els municipis han donat suport a la 
reconstrucció de les institucions amb tota l’energia i la convicció. En el cas de 
Catalunya, els primers acords presos l’any 1979 es van referir precisament a 
la necessitat ineludible i urgent de la reconstrucció nacional i de la 
reinstauració de la Generalitat de Catalunya amb l’objectiu d’assolir la 
capacitat d’autogovern nacional. Des d’aquell mateix moment, els ajuntaments 
han donat suport constant a la llengua, a l’ensenyament i a la cultura 
catalana, i aquest és un objectiu irrenunciable per al futur. 
 
 Ara, fruit de l’esforç col·lectiu, hem aconseguit la fita d’unes 
estructures de govern de Catalunya prou estables. L’etapa de reconstrucció 
nacional ha donat pas a una normalitat institucional, amb independència de 
la legítima aspiració a augmentar les cotes d’autogovern a què aspirem. 
 
 Tanmateix, després d’aquests vint anys, encara no s’ha resolt 
quelcom que és essencial per al Govern de Catalunya, com és la 
desconcentració de competències i recursos en els ajuntaments catalans. 
Encara ara no hem aconseguit normalitzar el règim local català, els municipis 
encara han d’afrontar les necessitats ciutadanes sense recursos suficients, els 
ajuntaments encara són vistos com institucions menors o subalternes en 
l’estructura política de Catalunya. A hores d’ara encara no es reconeix 
plenament la majoria d’edat dels ajuntaments, la seva maduresa i 
l’extraordinària contribució que la democràcia municipal està fent a 
Catalunya. 
 
 Aquests vint anys constitueixen una època caracteritzada per una 
acció eficaç, constructiva i generosa dels ajuntaments pel que fa a la 
reconstrucció d’uns municipis que l’any 1979 estaven sovint desestructurats i 
eren deficitaris dels serveis i les infrastructures més necessàries. 
 
 En aquest sentit, el cas de Cornellà de Llobregat és sobradament 
significatiu, atès l’enorme llegat deficitari arrossegat del llarg període de la 
dictadura franquista. Aquest període va coincidir amb una etapa d’intensos 
creixements a redós d’una conjuntura econòmica expansiva. En pocs anys, 
Cornellà va deixar de ser un poble petit de la rodalia de Barcelona per 
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convertir-se en una ciutat de prop de cent mil habitants. Aquest creixement, 
però, fet sense cap mena de control democràtic, va provocar profundes 
desigualtats econòmiques i socials i tota mena de desequilibris urbans. 
 
 El municipi de Cornellà, els seus ciutadans i ciutadanes 
especialment identificats amb el moviment obrer, van distingir-se per no 
claudicar davant l’opressió de l’aparell repressiu del règim i per organitzar-se 
en reivindicació de millores socials, laborals i en la lluita per la democràcia. 
Segurament no es podria entendre l’evolució infraestructural, social, política, 
econòmica i cultural d’aquesta ciutat en aquest darrer quart del segle XX, 
sense valorar tot l’actiu reivindicatiu i punyent de molts homes, dones i 
col·lectius que no van rendir-se al desànim i a la repressió del poder. 
 
 Tanmateix és de justícia reconèixer l’acció municipal dels regidors i 
regidores que han format part dels diferents consistoris d’aquests darrers vint 
anys. La seva representativitat emanada de l’elecció popular ha estat 
esmerçada en la tasca d’anar arrencant de Cornellà el llast del passat i de 
conduir la ciutat cap a la modernitat i la prosperitat. 
 
 Els municipis són éssers vius i dinàmics i estan sotmesos a 
constants reptes de millora de la qualitat de vida dels seus habitants. Sempre 
hi ha elements per esborrar de la seva realitat present i altres elements a 
incorporar per al benefici de la ciutadania. Cornellà de Llobregat no és cap 
excepció i, en conseqüència, cal seguir treballant i impulsant projectes per la 
ciutat i per a la ciutat que permetin fer-la cada dia més humana, més 
solidària, més participativa, més moderna, més pròspera i on la seva gent se 
senti cada dia més identificada i orgullosa de formar part del conjunt dels seus 
habitants.” 
 
          
 Tot seguit pren la paraula  el senyor Alcalde, José Montilla Aguilera 
per explicar el que s'ha volgut reflectir en aquesta Moció, que recull el que han 
sigut aquests últims 20 anys i com s'ha d'afrontar el futur, especialment 
tenint en compte la pròxima convocatòria d'eleccions. Aquest futur s'ha 
d'afrontar, segueix assenyalant el senyor Alcalde,  amb una  major i més 
desenvolupada democràcia per part de tots, de la oposició i de l'equip de 
Govern. També el senyor Alcalde recorda la poca experiència que es tenia en 
aquells moments, on quasi tots els Regidors provenien de la oposició al 
sistema. Tots havíem d'aprendre molt i, sobre tot, aprendre a valorar el que 
s'aconseguia. En aquest sentit creu que els ciutadans de Cornellà s'han de 
sentir satisfets amb la tasca dels electes durant aquests anys, ja que, amb 
més o menys encert, han realitzat un veritable exercici polític.  
 
 Per altra banda, el senyor Alcalde desitja  reconeixer molt 
especialment, l'esforç realitzat pel senyor Frederic Prieto Caballé, que va ser el 
primer Alcalde democràtic de la ciutat fins l'any 1985, ja que la tasca era 
plena de dificultats i entre tots es va fer un gran esforç, treballant per a 
Cornellà amb dedicació i esperit de servei, la qual cosa agraeix a tots els 
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Regidors anteriors que assisteixen a aquesta sessió, fent una sentida 
referència als ja desapareguts, així com als que no han pogut assistir avui. 
 
 Tot seguit el senyor Alcalde, José Montilla Aguilera dóna la paraula  
a cadascun dels Portaveus dels diferents Grups Municipals, començant el 
Portaveu del Grup Mixt, senyor Ignacio Flórez Barrón, qui manifesta el seu 
acord amb la Moció, afegint que, certament, s'han fet moltes coses, i s'han 
produït moltes transformacions a la vida de la ciutat, però també creu que és 
un moment per a la reflexió, per veure el que s'ha fet bé i el que s'ha fet 
malament.  
 
 Tots els Ajuntament del voltant, continua manifestant el senyor 
Flórez Barrón, han tingut una política massa desenvolupada en quant a 
l'esgotament de terreny agrícola;  s'ha construït massa, i especialment creu 
que Cornellà està passant de ser una ciutat industrial a una ciutat d'economia 
terciaria, per la qual cosa pensa que seria bo reflexionar, veure que s'ha de 
corregir i que s'ha de millorar, manifestant sobretot la seva preocupació pel fet 
que, amb aquesta dinàmica, el Baix Llobregat aviat estarà sepultat en ciment, 
pel que anima a tothom a treballar per a millorar això. 
 
 Seguidament pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal de 
Convergència i Unió, senyor Ramon Blanco Lorenzo, qui dóna les gràcies a 
tots aquells regidors de Cornellà que durant la dictadura varen lluitar per 
aconseguir la democràcia que ara tenim. 
 
 A continuació intervé el Portaveu del Grup Municipal del PP, senyor 
Amador Rosas Outes, per manifestar la seva adhesió a la Moció, i afegir que ja 
poques coses es poden dir dels Regidors que han passat per aquest 
Ajuntament, però veure les cares conegudes que hi ha a la Sala per aquesta 
celebració ja és prou satisfactori. De totes maneres vol assenyalar que creu 
que perquè els Ajuntaments siguin del tot democràtics s'hauria d'adaptar la 
llei,  a fi que les llistes electorals foren obertes, perquè els veïns i veïnes 
poguessin escollir les persones que realment volen.  
 
 Per últim el senyor Rosas Outes manifesta que la democràcia, en 
particular als Ajuntament, en aquests moments, és important i és la millor 
escola per ocupar càrrecs d'alta política en el futur,  per la qual cosa demana 
la participació de tots els ciutadans i, en particular, de tots els Regidors. 
 
 Tot seguit pren la paraula la Portaveu del Grup Municipal d'IC-EV, 
senyora Carmen Romero López, per a manifestar que estan d'acord i donen 
suport a aquesta declaració institucional, remarcant especialment dos 
paràgrafs de la Moció, concretament  el que diu que "Al llarg d'aquests vint 
anys, els municipis han donat suport a la reconstrucció de les institucions 
catalanes ....." i el que fa referència a que "El municipi de Cornellà, els seus 
ciutadans i ciutadanes especialment identificats amb el moviment obrer ......" 
 
 La senyora Romero continua manifestant, al fil de d'aquest acte, 
que cal mirar enrera, ja que les primeres eleccions municipals no varen tenir 
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lloc fins quatre anys després de la mort de Francisco Franco, i en aquestes, a 
Cornellà de Llobregat, va sortir, per majoria, un Ajuntament d'esquerres, 
liderat pel PSUC, amb el senyor Frederic Prieto Caballé com a primer Alcalde 
democràtic, produint-se, desprès de 40 anys de manca de llibertats i de 
clandestinitat, un reconeixement del treball dels moviments socials i de la 
vàlua de les seves propostes, el que va fer que Cornellà de Llobregat comencés 
un gir copernicà i apostés per un  futur de progrés i de transformació de la 
ciutat i de les estructures heretades del franquisme. 
 
 Després d'aquests 20 anys, i dels corresponents consistoris, 
continua manifestant la senyora Romero López, Cornellà ha deixat de ser una 
ciutat dormitori, suburbi de Barcelona; ha canviat la seva fisonomia urbana; 
ha millorat les serves ofertes educatives i culturals i ha enfortit les seves 
arques municipals, però encara aquesta ciutat no té un centre urbà potent i 
estructurador; hi ha dispersió i distanciament dels serveis culturals, amb 
dificultats de comunicació i intercomunicació entre els seus barris massa 
atomitzats;  té un creixement anònim de sectors de marginació i de Cornellà 
se'n va molta gent jove perquè hi ha pocs habitatges o són molt cars. 
 
 Per tot això, continua la senyora Romero López, ens hem de 
plantejar cap a on hem d'anar, quins són els reptes de futur i dels propers 
consistoris, remarcant que s'hauria d'oferir realment igualtat d'oportunitats 
per a tothom; lluitar seriosament per eradicar la pobresa i la marginació; 
obrir-se a la participació amb noves fórmules, millorant les existents; implicar 
a la ciutadania en les decisions que els hi pertoca; donar informació amplia i 
no propagandística de tot el que es fa; accentuar més el respecte per la 
independència dels moviments socials; atendre les necessitats dels sectors no 
productius, com seria la gent gran, la infància, les dones, els joves; potenciar 
un gresol de cultures i veritables actes de pluriculturalitat, sent més solidari 
amb la gent que passa calamitats i pateix gana, i aprofitar i facilitar més els 
serveis públics i socials als seus usuaris i, sobretot, usuàries. 
 
 En definitiva, per concloure la Portaveu del Grup Municipal d’IC-
EV, senyora Carmen Romero López manifesta que IC-EV, aposta per una 
Catalunya amb major poder i competències dels municipis, com a forma 
d'acostar efectivament l'administració a la ciutadania, de propiciar la 
participació política i d'acarar els nous reptes socials des d'una perspectiva de 
progrés. 
 
 A continuació pren la paraula el Portaveu el Grup Municipal 
Socialista, senyor Antonio Balmón Arévalo,  per manifestar que és cert que fa 
20 anys érem tots més joves, però és important recordar també moltes coses 
de gent anònima i també pública que va lluitar per aconseguir tenir 
Ajuntaments democràtics. Cornellà de Llobregat era una ciutat amb molts 
dèficits, diluïda pels seus problemes, en crisis i sense recursos. L'Ajuntament 
tenia que ser un instrument de reactivació, de reequilibri, un recurs per 
combatre el malson produït per la situació heretada. 
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 S'ha de fer notar, continua manifestant el senyor Balmón Arévalo, 
que ha estat important la feina realitzada, però que el patrimoni és de la ciutat 
i de totes les persones que han fet possible aquesta evolució, polítics, societat 
civil, funcionaris, empreses, etc.. i ara cal pensar en el futur; s'ha de tenir 
confiança en un futur fet per tots i per a tots, a fi de continuar realitzant la 
transformació i la vertebració de la ciutat, sent l'Ajuntament el motor d'aquest 
canvi. 
 
 Per finalitzar pren la paraula el senyor Alcalde, José Montilla 
Aguilera, per manifestar que coincideix  amb la Moció quan diu que Cornellà 
és una ciutat en continua transformació, i encara que va perdent habitants, el 
que fa que no tingui tanta densitat, i que no ens agrada que la gent hagi de 
marxar, s'ha de seguir treballant per millorar la qualitat de vida de la ciutat, 
perquè encara hi han molts problemes pendents desprès de 20 anys, alguns 
de vells, altres de nous, però continuem amb la mateixa il·lusió i ganes de 
treballar, conjuntament amb la societat civil, ja que entre tots ho podem fer. 
 
 Per últim, el senyor Alcalde dóna les gràcies als Regidors que en 
algun moment, durant aquests vint anys,  han ocupat un seient en aquest Ple, 
per la seva assistència en el dia d'avui, ja que la ciutat que actualment tenim 
és, en part, fruit de tots ells. 
 
 
 
 I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la  sessió a 
indicació de la Presidència, quan són les dinou hores i quaranta minuts, 
signant la present acta l'Alcalde-President, juntament amb mi, la Secretària 
General, que ho certifico. 
 
 


